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Protokół nr  4/24 

z posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury, Promocji i Sportu 

w dniu 1 sierpnia 2024 roku 

 

Posiedzenie prowadził Przewodniczący Komisji Bogusław Gawron. 

 

W posiedzeniu uczestniczyło ośmiu członków komisji, Członek Zarządu p. Adam 

Morzyk oraz Prezes LZS p. Zdzisław Gębski zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik 

nr 1 do niniejszego protokołu. 

 

Radni nieobecni: 

- Elżbieta Łągiewka  

- Krzysztof Smela  

 

Porządek obrad: 

1. Działalność Powiatowego Zrzeszenia Ludowych Zespołów Sportowych.  

2. Sprawy wniesione i bieżące. 

 

Przebieg obrad: 

Przewodniczący Komisji B. Gawron dokonał otwarcia posiedzenia. Stwierdził quorum, 

powitał uczestników oraz przedstawił porządek obrad. 

 

Wicestarosta J. Miarzyński powiedział, że korzystając z okazji dopowie, że Pan Zdzisław 

zajmuje się w starostwie remontami i inwestycjami, a od dziś jest Zastępcą Naczelnik 

wydziału Inwestycji i Funduszy Zewnętrznych. Poinformował o podziale wydziału 

organizacji, rozwoju i gospodarki mieniem oraz nowym sekretarzu powiatu.  

 

Ad.1. 

Prezes LZS Z. Gębski przedstawił informację stanowiącą załącznik nr 2 do niniejszego 

protokołu. Przed reformą administracyjną LZS funkcjonowało 49 – w każdym województwie. 

Po podziale na 16 województw, mało w którym LZS się utrzymały. W naszym powicie 

przetrwało przy starostwie powiatowym w Częstochowie. W województwie śląskim 

funkcjonują dwa. Powiatowe LZS finansowane są przez powiat, a wojewódzkie przez 

marszałka. LZS składa ofertę w konkursie organizowanym przez starostwo powiatowe i po 

otrzymaniu finansowania, organizuje różne imprezy. W tym roku dostali 55 000 zł, z tej 

kwoty finansowany jest zakup nagród, niezbędnego sprzętu, obsługa medyczna, wyżywienie, 

itp. Imprez planowanych jest 17 (część już zrealizowana): Powiatowy Turniej Szachowy o 

„Złotą Wieżę”, Indywidualne Mistrzostwa PZ LZS w tenisie stołowym, Powiatowy Turniej 

Siatkówki 6-osobowej, Powiatowy Turniej w piłce ręcznej, Spartakiada Gmin Powiatu 

Częstochowskiego w Koniecpolu, Powiatowy Turniej Dzieci w piłce nożnej, Powiatowy 

Turniej Piłki Siatkowej 3-osobowej, Powiatowy, Letni Turniej Piłki Siatkowej Plażowej 

Kobiet, Zawody w Aquathlonie, Turniej Mikstów Siatkarskich, Indywidualne Biegi 

Przełajowe PZ LZ, Powiatowy Turniej Strzelecki, Powiatowy, Jesienny Turniej Siatkówki 

Oldbojów (+40), Drużynowe Mistrzostwa  PZ LZSw tenisie stołowym, Powiatowy Halowy 

Turniej Piłki Nożnej, Powiatowy Turniej Taekwon-do, Podsumowanie Współzawodnictwa 

Sportowego w Powiecie (wręczenie wyróżnień sportowcom, trenerom działaczom 

sportowym). Największe imprezy to spartakiada, w której bierze udział ok. 700 osób  

i podsumowanie współzawodnictwa. Spartiakiada zazwyczaj odbywa się w maju, jednak  

w tym roku, ze względu na wybory samorządowe i nowych włodarzy gmin została 
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przesunięta na 15 września. LZS co pół roku składa sprawozdanie, które jest weryfikowane 

przez pracownika starosta oraz audytora LZS. Do tej pory nie było żadnych zastrzeżeń.  
 

Wicestarosta J. Miarzyński poprosił, żeby Prezes powiedział o współpracy z klubami 

sportowymi.  

 

Prezes LZS Z. Gębski odpowiedział, że bez współpracy z klubami nie da się działać. LZS 

nie ma wpływu bezpośredniego na klubu, ponieważ jest to zadanie gmin. Współpracują z LZS 

poprzez udział w wydarzeniach.  

Dodał, że co roku biorą też udział w ogólnopolskich igrzyskach LZS, organizowanych przez 

Krajowe Zrzeszenie LZS. LZS w Częstochowie występuje jako reprezentacja województwa 

śląskiego, promują powiat poprzez występ w koszulkach z logo powiatu i przez wiele lat, 

zdobyli wiele medali.  
 

Wicestarosta J. Miarzyński poprosił, aby rozwinąć temat konkurencji na spartakiadzie.  
 

Prezes LZS Z. Gębski odpowiedział, że jest ich bardzo wiele m.in. „dziurawe wiadro”; 

Lekkoatletyka: biegi biatlonowe, wieloskoki; podbijanie piłki; piłka nożna; piłka siatkowa; 

przeciąganie liny, które w tym roku jest zagrożone, ze względu na bardzo wiele kontuzji. 

Uczestnicy podchodzą bardzo poważnie do tej konkurencji, bez wcześniejszego 

przygotowania i najczęściej kończy się to kontuzją kolana. To bardzo trudna konkurencja. 

Wprowadzone zostały ostatnio szachy, które cieszyły się bardzo dużym zainteresowaniem. Za 

dużo zmian w konkurencjach nie ma, ale zawsze starają się jedną z nich ulepszyć lub dodać 

nową.  
 

Członek Zarządu G. Jelonek dodał, że w tym roku dołożone zostało strzelnicowo, ponieważ 

w szkole powiatowe w Koniecpolu jest strzelnica (bezpieczne laserowe).    
 

Prezes LZS Z. Gębski dodał, że konkurencji nie może być też za dużo, ponieważ uczestnicy 

stracą zainteresowanie oraz muszą się wyrobić w godzinach 9.00-15.00.  

 

Wicestarosta J. Miarzyński dodał, że włodarze gmin strzelają do małej bramki.  

 

Prezes LZS Z. Gębski poinformował, że ostatnio zorganizowali mecz pokazowy drużyny 

rakowa z reprezentacją powiatu częstochowskiego.  

Jeśli chodzi o wydarzenie jakim jest Podsumowanie Współzawodnictwa Sportowego  

w Powiecie to kluby sami zgłaszają najlepszych zawodników i trenerów. Uczestników jest 

tyle, że sala sesyjna robi się już za mała. Jest pomysł aby zorganizować oficjalną galę  

w jakimś większym miejscu. Niestety, na koniec roku fundusze starczają tylko na puchary 

(osób do nagrodzenie jest ok. 100).  

Prezes dodał, że cały czas myśli o zorganizowaniu turnieju halowego dla dzieci w piłce 

nożnej. Może byłby to dobry pomysł na promocję powiatu.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji R. Knysak dodał, że można by było, oprzeć to na 

działalności uczniowskich klubów sportowych. W szkołach jest dużo UKS i dzieci z powiatu 

by skorzystały.  

 

Prezes LZS Z. Gębski odpowiedział, że funkcjonuje Powiatowy Szkolny Związek Sportowy 

w Częstochowie i to on bardziej pasuje do UKSów. Trzeba rozeznać temat.  
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Przewodniczący Komisji B. Gawron zapytał, czy p. Gębski jako obserwator, zauważył 

jakieś niepokojące tendencje, w spadku zaangażowania młodzieży w klubach sportowych? 

Jak to wygląda na przestrzeni lat?  
 

Prezes LZS Z. Gębski odpowiedział, że owszem ma takie obserwacje. Przez 25 lat był 

prezesem klubu Grom Cykarzew. Jest duże zaangażowanie na poziomie dzieci w wieku 8 - 12 

lat. Rodzice przyjeżdżaj, kibicują, są zaangażowani, bardzo dbają o aktywność dzieci. W tej 

grupie brakuje trenerów. Po 12 roku życia zaczyna to hamować. Dzieci zauważają swoje 

słabości, przestają się interesować i nie biorą udziału w treningach. Również zaangażowanie 

rodziców spada. Na poziomie wsi, stworzenie drużyny juniorów jest prawie niemożliwe. Na 

bazie piłki nożnej może powiedzieć, że po przerwie dzieci w wieku 12 - 16 lat, jest problem  

z powrotem i klubu wycofują się z działalności. W Gromie Cykarzew średnia wieku 

zawodników do grania to 28-30 lat. Jest naprawdę duży problem, pojawiają się chętni, ale jest 

ich bardzo mało. Jeśli trafi się ktoś utalentowany, to zaraz przejmuje ich Skra i Raków. 

Dowiezienie dziecka do Częstochowy nie jest problemem.  

Najgorzej jest, gdy ktoś ma duże inspiracje i z małej wsi próbuje zrobić drugoligowy zespół. 

Przyjeżdża z pieniędzmi, lokalni gracze odpadają, bo są za słabi, ściąga graczy z daleka, a po 

dwóch latach mu się nudzi i zostawia klub kompletnie zniszczony. Najlepsze kluby, jego 

zdaniem są takie, które bazują na swoich lokalnych graczach i działaczach. Osoby, które 

działają dla klubu bezinteresownie. Przydałoby się lepsze wsparcie od gmin, chociaż jest ono 

lepsze niż 20 lat temu. Sport powinny finansować gminy. Generalnie, tendencja 

zaangażowania młodzieży jest spadkowa.  
 

Przewodniczący Komisji B. Gawron dodał, ze w takim razie komercyjność niszczy kluby.  

 

Prezes LZS Z. Gębski odpowiedział, że małe kluby tak. Zbuduje się zespół, który zaczyna 

fajnie grać, a ktoś obiecuje młodemu graczowi wielkie stadiony i pieniądze, więc odchodzi. 

Pytanie tylko, czy rzeczywiście uda mu się przebić. W jednym klubie może być najlepszy,  

a w drugim będzie siedział na ławce.  
 

Wicestarosta J. Miarzyński dodał, że w dobie komputerów młodzież ma inne 

zainteresowania. Grają w piłkę na komputerze.  
 

Wiceprzewodniczący Komisji R. Knysak powiedział, że jest to bardzo przykre, bo widać że 

infrastruktura sportowa bardzo się poprawia. W każdej gminie jest boisko, wieczorami 

oświetlone, a brakuje chętnych. Pieniądze na sport też są.  
 

Członek Komisji J. Socha dodał, że trzeba zauważyć jak mało jest teraz dzieci i młodzieży.  
 
Radna T. Pala dodała, że dzieci teraz mają wypełniony czas korepetycjami.  

 

Członek Zarządu A. Morzyk dodał, że obserwując młodzież przy OSP może powiedzieć, że 

problem jest większy w grupie chłopców. Dziewczynki ok. 12 lat są naprawdę zaangażowane 

i nie trzeba ich dodatkowo motywować. Dziewczynki są naprawdę zdeterminowane,  

w przeciwieństwie do chłopców.  

 

Komisja przyjęła do wiadomości informację dotyczącą działalności Powiatowego Zrzeszenia 

Ludowych Zespołów Sportowych.  
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Ad.2. 

 

 Komisja w obecności  8 radnych – 8 głosami „za” przyjęła protokół nr 3/24 z dnia  

25 lipca 2024 roku bez odczytywania.   

 

*** 

Wicestarosta J. Miarzyński powiedział, że bardzo dziękuje Prezesowi za prace społeczną  

w LZS.  

Chciał poinformować, że nabór do klas pierwszych w szkołach powiatowych wyszedł słabo. 

Dzieci w ósmych klasach było bardzo mało, a Ci którzy byli starali się wybierać 

Częstochowę. W zeszłym roku chętnych było 220, a w tym roku było tylko 46 uczniów.  

W Kamienicy Polskiej klasa pierwsza nie została utworzona. W technikum w Złotym Potoku 

– 15 osób; technikum w Koniecpolu – 14 osób; LO w Koniecpolu – 10 osób.  

Egzamin maturalny, także poszedł słabo. Najlepiej poradził sobie Koniecpol. Do egzaminu 

przystąpiło 37 absolwentów - zdało 29. Wszyscy mogą przystąpić do poprawki.  

Jeśli chodzi o Złoty Potok do matury przystąpiło 7 absolwentów – zdało 3. Cztery osoby nie 

zdały matematyki.   

 

Członek Zarządu A. Morzyk zapytał, jak wygląda to w Kamienicy Polskiej? 

 

Wicestarosta J. Miarzyński odpowiedział, że do egzaminu przystąpiło 10 uczniów – zdało 

trzech. Cztery osoby mają egzamin poprawkowy z matematyki. Trójka uczniów nie zdała  

z matematyki i angielskiego. Wszyscy zdali język polski. Matematykę zdało 30%.  

 

*** 

Wicestarosta J. Miarzyński poinformował, że Zarząd zdecydował  o uruchomieniu od 

września przedszkola w Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Bogumiłku. Dla 

starostwa to będzie koszt, ale jest to odpowiedź na potrzeby mieszkańców. Grupa może liczyć 

nie więcej niż 4 osoby.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji R. Knysak zapytał, ile będzie grup? 

 

Wicestarosta J. Miarzyński odpowiedział, że maksymalnie dwie. Przedszkole ruszy od  

1 września 2025, nie 2024. Muszą być dwie uchwały Rady Powiatu, następnie porozumienia 

z gminami bo przedszkola to obowiązek gminny, nie powiatowy. Dla nas jest to dodatkowe 

zadanie.  

 

Radny M. Janowski zapytał, czy budynek pozwala na takie przedszkole? Czy trzeba coś 

postawić?  

 

Wicestarosta J. Miarzyński odpowiedział, że trzeba będzie dostosować toalety, itp.  

 

Członek Zarządu A. Morzyk dodał, że pomieszczenia dyrekcja ma. To będzie dobre 

rozwiązanie dla dzieci, jak i rodziców.  

 

Członek Zarządu G. Jelonek dodał, że ośrodek ma piękną bazę i trzeba go bardziej 

wypromować. Każdy rodzic, który posyła tam swoje dziecko jest bardzo zadowolony.  
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Prezes LZS Z. Gębski dodał, że jeśli chodzi o Bogumiłek to został ogłoszony przetarg na 

remont szkoły. Starostwo pozyskało pieniądze z zewnątrz i jeśli wszystko pójdzie dobrze to 

ruszy on od 1 października. Remont obejmuje wymianę dachu, elewacji, balkony, wymiana 

wykładzin, cyklinowanie parkietu.  

 

Członek Zarządu A. Morzyk dodał, że na jesień będzie w Bogumiłku jubileusz, więc będzie 

okazja do obejrzenia ośrodka.  

 

Prezes LZS Z. Gębski dodał, że jeśli chodzi o budowę lonżownika to budowlańcy przez trzy 

tygodnie nie mogą wyjść z ziemi. Jeśli uda im się wykonać fundamenty, to na montaż ma 

wejść inny podwykonawca.  

 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji B. Gawron zamknął 

posiedzenie.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 

   
Protokołowała: Justyna Mrowiec          

         

    Przewodniczący Komisji 

                       Bogusław Gawron 


